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Ranné správy RTVS  
  26. 4. 2023, 7:30, Relácia: Ranné správy RTVS, Stanica: RTVS, Vydavateľ: Rozhlas a televízia Slovenska, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla

Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach
Dosah: 30 909 GRP: 0,69 OTS: 0,01 AVE: 28257 Eur 

[strojový prepis] …Dobré ráno dvere Právnickej fakulty univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, kde sa práve nachádzame, sa
otvoria pre verejnosť o deviatej hodine. Pre tých, teda, ktorí potrebujú, lebo sa chcú nejako právne poradiť. Podľa slovenskej advokátskej
komory je o deň advokácie každoročne veľký záujem.…
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Vyjadrenie: MS: O novele Trestného zákona sa debatovalo aj na Právnickej ...  
  26. 4. 2023, 10:31, Zdroj: tasr.sk , Vydavateľ: Tlačová agentúra Slovenskej republiky, Autor: TASR, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa

Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach
Dosah: 5 910 GRP: 0,13 OTS: 0,00 AVE: 469 Eur 

Vyjadrenie: MS: O novele Trestného zákona sa debatovalo aj na Právnickej fakulte Trnavskej univerzity v Trnave Bratislava 26. apríla
(TASR) - V utorok 25. apríla sa uskutočnila posledná zo série verejných diskusií na vysokoškolskej pôde o novele Trestného zákona. Na
pôde Právnickej fakulty Trnavskej univerzity prezentovali návrh zákona experti z Ministerstva spravodlivosti, ktorí boli aj pri tvorbe návrhu
novely Trestného zákona. Na stretnutí sa zúčastnil aj minister spravodlivosti Viliam Karas, štátny tajomník Peter Sepeši, riaditeľ Sekcie
restoratívnej justície a probácie Vladimír Cehlár, poverený generálny riaditeľ Zboru väzenskej a justičnej stráže Michal Sedliak,
vysokoškolský pedagóg, vedúci katedry trestného práva, kriminológie a kriminalistiky Jozef Čentéš a ďalší odborníci z Ministerstva
spravodlivosti. Vzhľadom na významnú participáciu zástupcov akademickej obce na príprave novely Trestného zákona, či už v
expertných skupinách alebo aj v kolégiu ministra, došlo k dohode medzi dekanmi právnických fakúlt s ministrom spravodlivosti o tom, že
pre odbornú obec i pre spoločnosť by bolo prospešné, aby odborná diskusia o návrhu novely Trestného zákona prebehla aj na
akademickej pôde za účasti expertov zastupujúcich prax i právnu vedu. Na stretnutí sa diskutovalo o rôznych témach, napríklad sankcie
na mieru, daňové a drogové trestné činy, alkohol za volantom či krátkodobý trest odňatia slobody. Novela Trestného zákona vypracovaná
Ministerstvom spravodlivosti SR v úzkej spolupráci s právnickou obcou bola po takmer dvojročnom legislatívnom procese dňa 16.2.2023
prerokovaná v Legislatívnej rade vlády SR. Legislatívna rada uplatnila k predloženému návrhu zákona pripomienky a odporučila vláde
návrh zákona v novom znení schváliť. Cieľom novely je priniesť viac spravodlivosti a lepšie využívanie moderných, európskych nástrojov
trestného práva. Ide o najväčšiu novelu Trestného zákona od rekodifikácie v roku 2005, ktorá bude v prípade jej schválenia znamenať
podstatnú, no stále iba "evolučnú" zmenu trestnej politiky Slovenskej republiky smerom k moderným európskym trendom. Hlavnými
cieľmi novely je posilnenie restoratívnej služby občanom (páchateľom i obetiam trestných činov), vytvorenie lepších legislatívnych
predpokladov pre ukladanie sankcií a resocializačných programov "na mieru" s dôrazom na náhradu škody, nápravu škodlivého následku
trestného činu a dosiahnutie sociálneho zmieru medzi páchateľom a poškodeným. O novele Trestného zákona sa v priebehu mesiacov
marec a apríl diskutovalo na štyroch vysokých školách (Právnická fakulta Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Právnická
fakulta Univerzity Mateja Bela v Banskej Bystrici, Právnická fakulta Univerzity Komenského v Bratislave a Právnická fakulta Trnavskej
univerzity v Trnave). Séria diskusií mala úspech a priniesla užitočné výstupy k novele zo strany odborníkov. TASR o tom informovali z
tlačového oddelenia Ministerstva spravodlivosti (MS) SR. Upozornenie: TASR zverejňuje vyhlásenia, stanoviská, oznámenia v pôvodnom
znení, dodanom zadávateľom, bez redakčnej úpravy. V zmysle § 5, ods. 2 zákona č. 167/2008 Z. z. o periodickej tlači a agentúrnom
spravodajstve TASR nezodpovedá za obsah týchto informácií. Zverejňovanie vyhlásení, stanovísk a oznámení orgánov verejnej moci
vykonáva TASR v zmysle § 3, ods. 5 zákona č. 385/2008 Z. z. o Tlačovej agentúre Slovenskej republiky ako službu vo verejnom záujme.
akb

Autor: TASR
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Vyjadrenie: MS: O novele Trestného zákona sa debatovalo aj na Právnickej ...  
  26. 4. 2023, 10:31, Zdroj: TASR, Vydavateľ: Tlačová agentúra Slovenskej republiky, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v

Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach

Vyjadrenie: MS: O novele Trestného zákona sa debatovalo aj na Právnickej fakulte Trnavskej univerzity v Trnave

Bratislava 26. apríla (TASR) - V utorok 25. apríla sa uskutočnila posledná zo série verejných diskusií na vysokoškolskej pôde o novele
Trestného zákona. Na pôde Právnickej fakulty Trnavskej univerzity prezentovali návrh zákona experti z Ministerstva spravodlivosti, ktorí
boli aj pri tvorbe návrhu novely Trestného zákona. Na stretnutí sa zúčastnil aj minister spravodlivosti Viliam Karas, štátny tajomník Peter
Sepeši, riaditeľ Sekcie restoratívnej justície a probácie Vladimír Cehlár, poverený generálny riaditeľ Zboru väzenskej a justičnej stráže
Michal Sedliak, vysokoškolský pedagóg, vedúci katedry trestného práva, kriminológie a kriminalistiky Jozef Čentéš a ďalší odborníci z
Ministerstva spravodlivosti.

Vzhľadom na významnú participáciu zástupcov akademickej obce na príprave novely Trestného zákona, či už v expertných skupinách
alebo aj v kolégiu ministra, došlo k dohode medzi dekanmi právnických fakúlt s ministrom spravodlivosti o tom, že pre odbornú obec i pre
spoločnosť by bolo prospešné, aby odborná diskusia o návrhu novely Trestného zákona prebehla aj na akademickej pôde za účasti
expertov zastupujúcich prax i právnu vedu.

Na stretnutí sa diskutovalo o rôznych témach, napríklad sankcie na mieru, daňové a drogové trestné činy, alkohol za volantom či
krátkodobý trest odňatia slobody.

Novela Trestného zákona vypracovaná Ministerstvom spravodlivosti SR v úzkej spolupráci s právnickou obcou bola po takmer
dvojročnom legislatívnom procese dňa 16.2.2023 prerokovaná v Legislatívnej rade vlády SR. Legislatívna rada uplatnila k predloženému
návrhu zákona pripomienky a odporučila vláde návrh zákona v novom znení schváliť.

Cieľom novely je priniesť viac spravodlivosti a lepšie využívanie moderných, európskych nástrojov trestného práva. Ide o najväčšiu
novelu Trestného zákona od rekodifikácie v roku 2005, ktorá bude v prípade jej schválenia znamenať podstatnú, no stále iba "evolučnú"
zmenu trestnej politiky Slovenskej republiky smerom k moderným európskym trendom.

Hlavnými cieľmi novely je posilnenie restoratívnej služby občanom (páchateľom i obetiam trestných činov), vytvorenie lepších
legislatívnych predpokladov pre ukladanie sankcií a resocializačných programov "na mieru" s dôrazom na náhradu škody, nápravu
škodlivého následku trestného činu a dosiahnutie sociálneho zmieru medzi páchateľom a poškodeným.

O novele Trestného zákona sa v priebehu mesiacov marec a apríl diskutovalo na štyroch vysokých školách (Právnická fakulta Univerzity
Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Právnická fakulta Univerzity Mateja Bela v Banskej Bystrici, Právnická fakulta Univerzity
Komenského v Bratislave a Právnická fakulta Trnavskej univerzity v Trnave). Séria diskusií mala úspech a priniesla užitočné výstupy k
novele zo strany odborníkov.

TASR o tom informovali z tlačového oddelenia Ministerstva spravodlivosti (MS) SR.

Upozornenie: TASR zverejňuje vyhlásenia, stanoviská, oznámenia v pôvodnom znení, dodanom zadávateľom, bez redakčnej úpravy. V
zmysle § 5, ods. 2 zákona č. 167/2008 Z. z. o periodickej tlači a agentúrnom spravodajstve TASR nezodpovedá za obsah týchto
informácií. Zverejňovanie vyhlásení, stanovísk a oznámení orgánov verejnej moci vykonáva TASR v zmysle § 3, ods. 5 zákona č.
385/2008 Z. z. o Tlačovej agentúre Slovenskej republiky ako službu vo verejnom záujme.

akb

Autor: AKB
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Bonsaje opäť zaplnia Botanickú záhradu UPJŠ v Košiciach  
  26. 4. 2023, 13:01, Zdroj: indexmag.sk , Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ

Dosah: 35 GRP: 0,00 OTS: 0,00 AVE: 32 Eur 

Bonsaje opäť zaplnia Botanickú záhradu UPJŠ v Košiciach

Pridajte komentár

2 min. čítania

Botanická záhrada Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (UPJŠ) v Košiciach v spolupráci s Bonsai centrom Košice a Bonsai klubom Košice
pozýva záujemcov na trojdňovú výstavu bonsajov pod názvom CASSOVIA BONSAI 2023. Výstava, na ktorej budú zastúpení
vystavovatelia zo Slovenska, Česka a Maďarska, bude sprístupnená od 28. do 30. apríla 2023, v čase od 9. do 17. hodiny vo vstupných
priestoroch administratívnej budovy na Mánesovej 23 v Košiciach.

„Výstavu bonsajov organizovanú v botanickej záhrade môžeme považovať už za tradičnú, keďže pôjde o jej dvanásty ročník. Návštevníci
na nej budú môcť vidieť viac ako 60 drevín pochádzajúcich nielen z našich lesov, ale pôvodom z celého sveta. Spestrením výstavy budú
bonsaje miniatúrnej veľkosti SHOHIN, ktoré si isto nájdu svojich obdivovateľov,“ informuje a na výstavu pozýva riaditeľ Botanickej
záhrady UPJŠ v Košiciach prof. RNDr. Pavol Mártonfi, PhD.

Zdroj foto: Botanická záhrada UPJŠ Košice

Okrem tradičného predaja izbových a vonkajších bonsajov, príslušenstva, ktoré je potrebné k pestovaniu a ošetrovaniu bonsajov, či
poradenstva pod vedením majiteľa Bonsai centra Košice a spoluorganizátora výstavy Juraja Szaba, bude tohtoročná výstava spestrená
aj ďalšími aktivitami. V sobotu 29. apríla prebehne súťaž talentov prihlásených účastníkov, o 10.00 sa uskutoční prednáška na tému
Bonsai veľkosť SHOHIN a o 13.00 prednáška na tému SUISEKI. Obe prednášky odprezentuje český bonsajista a prezident európskej
suiseki asociácie Igor Bárta.

reklama

„Pri priaznivom počasí v čase od 10. do 16. hodiny vo vonkajšom areáli záhrady v blízkosti altánku budú môcť záujemcovia ochutnať
originálne čaje, ako napríklad sakurový čaj, ktoré ponúkne košická Dobrá Čajovňa. Súčasťou programu čajovne bude aj skladanie
origami a meditačné cvičenia Falun Dafa,“doplnil prof. Mártonfi.

tlačová správa

Autor: Zobraziť všetky články || tlačová správa || tlačová správa | Zobraziť všetky články || tlačová správa
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Žurnál Rádia Regina  
  26. 4. 2023, 17:00, Relácia: Žurnál Rádia Regina, Stanica: Rádio Regina (západ), Vydavateľ: Rozhlas a televízia

Slovenska, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Ďalšie
zdroje: Žurnál Rádia Regina
Dosah: 12 230 GRP: 0,27 OTS: 0,00 AVE: 2489 Eur 

[strojový prepis] …Advokáti bezplatne poradili v rámci dňa advokácie päť hodín 50 ľudí a šesť právnikov tak a to je bilancia poskytovania
bezplatných advokátskych rád na právnickej fakulte univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, pokračuje advokát Martin Fridrich.
Za prvú hodinu sa nám podarilo poskytnúť právne rady 20 klientom.…
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Deň advokácie  
  26. 4. 2023, 17:05, Relácia: Žurnál Rádia Regina o 17.00, Stanica: Rádio Regina (stred), Vydavateľ: Rozhlas a televízia

Slovenska, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach
Dosah: 11 836 GRP: 0,26 OTS: 0,00 AVE: 197 Eur 

Ctibor Michalka, moderátor:

Pozemky, dedičstvo, neplatné zmluvy, správne právo, ale aj dve trestné veci. Aj s takýmito problémami sa dnes na právnikov obrátilo
takmer sedemsto ľudí. Advokáti bezplatne poradili v rámci Dňa advokácie.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Päť hodín päťdesiat ľudí a šesť právnikov. Takáto je bilancia poskytovania bezplatných advokátskych rád na Právnickej fakulte
Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach. Pokračuje advokát Martin Fridrich.

Martin Fridrich, advokát:

Za prvú hodinu sa nám podarilo poskytnúť právne rady dvadsiatim klientom. Ide najmä o otázky pozemkov. Kúpa, vecné bremená, alebo
rodinné právne veci a to je ako rozvod. Taktiež sú tu otázky povedzme spotrebiteľských pôžičiek a úverov a je to aj agenda pracovného
práva. Účelom nás tu dnes je poskytnúť nejakú tú prvotnú radu, kam títo klienti by mali ísť, aký je pravdepodobný návrh riešenia ich
daného problému.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Reagujú oslovení klienti.

Opýtaná:

Dostala som tie rady pomoci, nakoľko bývam v jednom dome. Darovala som synovi polku domu a on trinásť rokov so mnou nerozpráva.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Ako vám poradili?

Opýtaná:

Dá sa zrušiť darovacia zmluva. Dám to na súd a zruším. Vnuk, keď sa bude dobre správať, tak dostane to vnuk.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Prečo ste sa rozhodli prísť?

Opýtaný:

Tu je taká možnosť sa poradiť v určitých veciach, ktoré sa neviem dočítať ani v internete. Nie som na také veci študovaný, kvôli tomu som
prišiel.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Práve takýto postup odporúčajú aj samotní právnici. Ľudia často chodia pre právnu radu, keď je neskoro. Vysvetľuje predseda Slovenskej
advokátskej komory Martin Puchalla. Kedy by ste odporúčali ľuďom prísť za právnikom pre radu?

Martin Puchalla, predseda Slovenskej advokátskej komory:

Vždy, keď vstupujú do určitého právneho vzťahu, keď je to možno len náznak problému, alebo ešte ani ten náznak problému tu nie je a
riešia sa iba zmluvné vzťahy, pretože možno tá prvotná rada je oveľa cennejšia a určite lacnejšia ako potom prípadný súdny spor.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Ľudia mohli využiť bezplatné advokátske poradenstvo vo všetkých krajských mestách, ale aj v Pezinku, v Malackách, v Topoľčanoch, v
Novom Meste nad Váhom a v Poprade.

Katarína Zakuťanská, RTVS
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Deň advokácie  
  26. 4. 2023, 18:07, Relácia: Rádiožurnál o 18:00, Stanica: Rádio Slovensko, Vydavateľ: Rozhlas a televízia

Slovenska, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach
Dosah: 33 387 GRP: 0,74 OTS: 0,01 AVE: 1130 Eur 

Karolína Lacová, moderátorka

Pozemky, dedičstvo, neplatné zmluvy, správne právo ale aj dve trestné veci s takýmito problémami sa na právnikov obrátilo takmer 700
ľudí. Advokáti im bezplatne poradili v rámci dňa advokácie.

Katarína Zakuťanská, redaktorka

5 hodín, 50 ľudí a 6 právnikov, takáto je bilancia poskytovania bezplatných advokátskych rád na Právnickej fakulte univerzity Pavla
Jozefa Šafárika v Košiciach, pokračuje advokát Martin Fridrich.

Martin Fridrich, advokát

Za prvú hodinu sa nám podarilo poskytnúť právne rady 20 klientom, ide najmä o otázky pozemkov, kúpa, vecné bremená alebo
rodinnoprávne veci a to je ako rozvod. Taktiež sú tu otázky povedzme spotrebiteľských pôžičiek a úverov a je tu aj agenda pracovného
práva. Účelom nás tu dnes je poskytnúť nejakú prvotnú radu kam títo klienti by mali ísť, aký je pravdepodobne návrh riešenia daného
problému.

Katarína Zakuťanská, redaktorka

Reagujú oslovení klienti.

osoba 1

Dostala som tej rady, pomoci nakoľko bývam v 1 dome, darovala som synovi polku domu a on 13 roky so mnou nerozpráva.

Katarína Zakuťanská, redaktorka

Ako vám poradili?

osoba 1

Dá sa zrušiť darovacia zmluva, dám to na súd a zruším, vnuk keď sa bude dobre správať tak dostane to vnuk.

Katarína Zakuťanská, redaktorka

Prečo ste sa rozhodli prísť?

osoba 2

To je taká možnosť sa poradiť v určitých veciach ktoré sa neviem dočítať ani v internete. Nie som na také veci študovaný. Kvôli tomu som
prišiel.

Katarína Zakuťanská, redaktorka

Práve takýto postup odporúčajú aj samotní právnici. Ľudia často chodia pre právnu radu keď je neskoro, vysvetľuje predseda Slovenskej
advokátskej komory Martin Puchala. Kedy by ste odporúčali ľuďom prísť za právnikom pre radu?

Martin Puchala, predseda Slovenskej advokátskej komory

Vždy keď vstupujú do určitého právneho vzťahu, keď je to možno len náznak problému alebo ešte ani ten náznak problému tu nie je,
riešia sa iba zmluvné vzťahy pretože možno tá prvotná rada je oveľa cennejšia a určite lacnejšie ako potom prípadný súdny spor.

Katarína Zakuťanská, redaktorka

Ľudia mohli využiť bezplatné advokátske poradenstvo vo všetkých krajských mestách ale aj v Pezinku, Malackách, Topoľčanoch, v
Novom Meste nad Váhom a v Poprade. Katarína Zakuťanská, Rtvs.
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Advokáti poskytli bezplatné poradenstvo  
  26. 4. 2023, 19:44, Relácia: Správy RTVS, Stanica: RTVS, Vydavateľ: Rozhlas a televízia Slovenska, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa

Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach
Dosah: 136 363 GRP: 3,03 OTS: 0,03 AVE: 12504 Eur 

Andrej Bálint, moderátor:

Advokáti riešili problémy ľudí zadarmo. V rámci Dňa advokácie sa na nich obrátilo

takmer 700 ľudí. Najčastejšie ich zaujímali problémy s pozemkami, dedičstvom, ale

aj trestné veci.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Päť hodín, päťdesiat ľudí a šesť právnikov. Takáto je bilancia poskytovania

bezplatných advokátskych rád na Právnickej fakulte Univerzity Pavla Jozefa

Šafárika v Košiciach.

Martin Friedrich, advokát:

Za prvú hodinu sa nám podarilo poskytnúť právne rady dvadsiatim klientom. A čo sa

týka oblastí, ide najmä o otázky pozemkov, čo znamená kúpa, vecné bremená alebo

rodinné a právne veci. A to je ako rozvod. Taktiež sú tu otázky povedzme

spotrebiteľských pôžičiek a úverov a je to aj agenda pracovného práva.

Zábery z akcie:

Vidím, že sa súdite hneď. Súdime, však toto tu je už na súde.

Martin Friedrich, advokát:

Účelom nás tu dnes je poskytnúť nejakú tú prvotnú radu, kam títo klienti by mali ísť,

aký je pravdepodobný návrh riešenia ich daného problému.

Anketa:

Dostala som tej rady, nakoľko bývam v jednom dome, darovala som synovi polku

domu. A on 13 rokov so mnou nerozpráva.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Ako vám poradili?

Anketa:

No dá sa zrušiť darovacia zmluva. Takže dám to na súd a zruším. A vnuk keď sa

bude dobre správať, tak dostane to vnuk. Mne dom do truhly neposkladajú.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Prečo ste sa rozhodli prísť?

Anketa:

Preto lebo tu je taká možnosť sa poradiť v určitých veciach, ktoré sa neviem dočítať

ani v internete. Nie som na také veci študovaný, takže kvôli tomu som prišiel.
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Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Práve takýto postup odporúčajú aj samotní právnici. Ľudia často chodia po právnu

radu, keď je neskoro.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Kedy by ste odporúčali ľuďom prísť za právnikom?

Martin Puchalla, predseda Slovenskej advokátskej komory:

Vždy, keď vstupujú do určitého právneho vzťahu, keď je tu možno len náznak

problému, alebo ešte ani ten náznak problému tu nie je. Riešia sa iba zmluvné

vzťahy, pretože možno tá prvotná rada je oveľa cennejšia a určite lacnejšia ako

potom prípadný súdny spor.

Katarína Zakuťanská, redaktorka:

Ľudia mohli bezplatné advokátske poradenstvo využiť vo všetkých krajských

mestách, ale tiež aj v Pezinku, Malackách, Topoľčanoch, Novom Meste nad Váhom

a Poprade. Katarína Zakuťanská, RTVS.
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Antikoagulačná liečba v subakútnom štádiu CMP z pohľadu neurológa – kedy začať?  
  27. 4. 2023, Zdroj: Kompendium medicíny, Strany: 11, 12, Vydavateľ: MAFRA Slovakia, a.s., Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika

v Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ
Dosah: 14 000 GRP: 0,31 OTS: 0,00 AVE: 3290 Eur 

Ako uviedol MUDr. Milan Maretta, PhD. (Neurologická klinika LF UPJŠ a UNLP Košice), ischemická cievna mozgová príhoda (iCMP) je
druhá najčastejšia príčina smrti a tretia naj častejšia príčina zneschopnenia pacientov. Počet pacientov, ktorí prekonali iCMP a zostali
zneschopnení, narástol. Incidencia iCMP v Európskej únii je 101 až 250/100 000/obyvateľov/rok. Čo sa týka rozdelenia, väčšina CMP je
ischemických (88 %), z iCMP je väčšina lakunárnych (77 %). Z nelakunárnych CMP je 35 % kardiometabolického pôvodu, 45 % sú
kryptogénne CMP (graf). Podľa údajov zo švédskeho registra CMP je tretina pacientov už pred iCMP nesebestačná (mRS ≥ 3). Mortalita
týchto pacientov je výrazne vyššia – po 3 mesiacoch 26,1 % (vs 9,3 %) a po jednom roku 39,6 % (vs 15,4 %). V prvom roku po prekonaní
iCMP je sebestačných 43,7 % pacientov.

Fibrilácia predsiení (FP) je najčastejšia srdcová arytmia. Prevalencia FP v populácii je 3 %. Incidencia FP v Európe je 9,9/1000
obyvateľov/rok a jej výskyt stúpa s narastajúcim vekom (0,73 % vs 13 %, 50 rokov vs 80 rokov). Vo vysokom veku je prevalencia FP
vysoká – 12,3 %. FP zvyšuje riziko úmrtia (1,5- až 1,9-násobne). Zvyšuje výskyt kardiovaskulárnych (KV) príhod (20,59 % vs 10,13 %;
HR 1,97), úmrtnosti (28,96 % vs 6,84 %; HR 4,12) a infarktu myokardu (IM) bez prítomnosti koronárnej choroby srdca. V štúdiách výskyt
FP varíruje od 15 do 30 %.

Vzťah FP a iCMP je známy viac ako 30 rokov a ďalšie dáta pribúdajú. Prítomnosť FP zvyšuje riziko iCMP 3- až 5-násobne.
Kardioembolické iCMP sú spojené s vyšším rizikom KV komplikácií (14 % vs 6 %) a KV mortality (5 % vs 2,6 %). FP zvyšuje riziko
rozvoja demencie a kognitívneho deficitu (RR 1,47). FP má za následok tvorbu mikrotrombov spôsobujúcich kortikálne a subkortikálne
poškodenie mozgu. K redukcii rizika vzniku iCMP na podklade FP významne prispelo zavedenie nových orálnych antikoagulancií (NOAK)
do praxe. Podľa údajov z registra Dijon Stroke Registry sa FP vyskytuje u 30 % pacientov s iCMP. FP výrazne zvyšuje mortalitu pri CMP
(25 – 33 % vs 14 – 17 %, FP vs bez FP). V prvom roku je mortalita kardioembolických CMP 41,7 %, mortalita aterotrombotických CMP
14,7 % a mortalita kryptogénnych CMP 6 %. Podiel kardioembolických iCMP stúpa o 2,4 % ročne na rozdiel od aterosklerotických typov
CMP, ktoré klesajú. Medzi rokmi 1993 až 2012 bol pozorovaný trend vzostupu orálnej antikoagulačnej (OAK) liečby. Mnoho štúdií sa v
tomto období zameralo na detekciu FP u pacientov po CMP. Záchyt FP a cielená OAK liečba prispeli k poklesu mortality, KV príhod a
recidív iCMP.

U pacientov po iCMP na podklade FP sa odporúča zahájiť OAK liečbu v akútnom štádiu, aby nevznikla včasná recidíva. Odporúčania
amerických a európskych spoločností (Americká kardiologická spoločnosť – AHA, Americká spoločnosť pre CMP – ASA, Európska
spoločnosť pre poruchy srdcového rytmu – EHRA, Európska kardiologická spoločnosť – ESC, Európska organizácia pre CMP – ESO) sú
viac-menej konzistentné. Americké odporúčania uvádzajú, že zahájenie OAK po iCMP v rozmedzí 4 – 14 dní je rozumné pre väčšinu
pacientov („reasonable for most patients“). Európske odporúčania z roku 2016 odporúčajú zahájiť OAK podľa Dienerovho pravidla (1 – 3
– 6 – 12): 1 deň po tranzitórnom ischemickom ataku (TIA); 3 dni po „minor“ iCMP (NIHSS < 8 bodov); 6 dní po „mild“ iCMP (NIHSS 8 –
15 bodov); 12 dní po „severe“ iCMP (NIHSS > 15 bodov). Podľa ESO odporúčaní z roku 2017 sa môže zvážiť zahájenie OAK: po 3 alebo
4 dňoch po ľahkej („mild“) iCMP a malom infarkte (< 1,5 cm); na 7. deň po stredne závažnej („moderate“) iCMP; pri veľkom infarkte by
bolo najlepšie oddialiť liečbu OAK v prvých 14 dňoch.

Riziko recidívy iCMP na podklade FP je najvyššie v prvých 2 týždňoch od jej prekonania. Odhaduje sa na približne na 4,9 – 8 %. Riziko 
intrakraniálneho krvácania (IKK) je v prvých dňoch tiež vysoké a mortalita je približne 2-násobne vyššia ako pri ischémii. Rozlišuje sa 
viacero typov hemoragickej transformácie ischemického ložiska: hemoragická infarzácia (HI) – petechiálne krvácanie (heterogénna 
hyperdenzita) v ischemickom ložisku; parenchýmový hematóm (PH) – homogénny hyperdenzný hematóm, ktorý môze zasahovať mimo 
ischemickú oblasť. Parenchýmový hematóm je spojený s nárastom mortality, neurologickej progresie ako aj zneschopnenia. Pri približne 
25 % intravenóznej trombolyzovanosti na Slovensku je riziko hemoragickej transformácie 2 – 7 %. Hemoragická infarzácia (HI) môže byť 
malá jednoznačná oblasť (HI1) alebo splývavá heterogénna hyperdenzita v ischemickej oblasti (HI2). Niekoľko štúdií sledovalo vplyv 
antikoagulácie na primárny outcome (CMP, TIA/SE, IKK). Štúdia z roku 2015 u 1029 pacientov po iCMP na podklade FP zistila, že v 
prvých 3 mesiacoch primárny outcome dosiahlo 12,6 % pacientov. Medzi rizikové faktory primárneho outcome patrili: vysoké CHA2 DS2 
-VASc skóre; vysoké NIHSS, ktoré svedčí o závažnosti neurologického deficitu; veľké ischemické ložisko; typ antikogulačnej liečby. Pri 
OAK bol výskyt primárneho outcome najnižší v porovnaní s LMWH alebo s bridging OAK/LMWH (7 % vs 16,8 % vs 12,3 %). Zahájenie 
OAK počas 4 až 14 dní bolo spojené so signifikantnou redukciou rizika vzniku primárneho outcome v porovnaní so zahájením OAK < 4 
dni alebo > 14 dní. Registry-based, randomizovaná, open-label štúdia z 34 stroke jednotiek zo Švédska preukázala non-inferioritu 
primárneho outcome. Pacienti so skorou OAK liečbou mali lepšiu prognózu. Štúdia založená na výsledkoch z registrov u pacientov po 
iCMP s FP hodnotila skorú liečbu priamymi antikoagulanciami – DOAK (2 dni; 1 – 2 dni) vs neskorá liečba DOAK (7 dní; 4 – 10 dní) na 
výskyt recidívy iCMP/SE a závažného krvácania počas prvých 90 dní. Pacienti dostávali DOAK 2 dni po TIA, 3 dni po ľahkej iCMP 
(NIHSS 0 – 7 bodov), 4 dni po stredne závažnej iCMP (NIHSS 8 – 15 bodov) a 5 dní po závažnej iCMP (NIHSS ≥ 16 bodov). Skoré 
zahájenie DOAK liečby (1-2-3-4 dni) u pacientov s FP po iCMP znížilo riziko recidívy iCMP bez zvýšenia rizika krvácania. Skorú iniciáciu 
DOAK (≤ 48 pri ľahkej/stredne závažnej iCMP) a 6. deň pri závažnom neurodeficite vs neskorá iniciácia DOAK (3 dni pri miernej iCMP, 6 
dní pri stredne závažnej a 12 dní pri závažnej iCMP) skúmala štúdia ELAN, do ktorej bolo zapojené aj pracovisko autora. Čo sa týka 
intracerebrálnej hemorágie (ICH), ICH na OAK tvorí 10 – 12 % zo všetkých ICH. Riziko ICH na warfaríne je 0,3 – 0,6 % ročne. DOAK
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znižujú riziko ICH až o 50 %. 30- až 90-dňová mortalita pri ICH je 40 – 65 %. Aj pacienti po ICH môžu mať iniciovanú OAK (preferenčne
DOAK). Prediktory toho, že pacient môže viac benefitovať z OAK, sú: menej závažná ICH, nižší vek, prekonaná iCMP, nelobárne
krvácania. Odporúčania EHRA odporúčajú iniciovať OAK až po dlhšom časovom intervale – 4 až 8 týždňov po hemoragickej CMP
(hCMP). Predtým však musí byť potvrdená kompletná regresia hemoragického ložiska.

Iniciácia liečby OAK je stále otvorená a diskutovaná téma. V praxi sa používa pravidlo iniciácie 1-3-6-12 dní po iCMP a minimálne 4
týždne po hCMP. Nové štúdie (ELAN,OPTIMAS, START) by mali poskytnúť podrobnejšie dáta, ktoré sa pravdepodobne odrazia v
ďalších odporúčaniach. V dnešnej dobe sa, samozrejme, už nepoužíva bridging terapeutickou dávkou LWMH, ktoré zvyšuje riziko IKK.
Do zahájenia OAK sa využíva len protidoštičková liečba a preventívna dávka LMWH, konštatoval na záver MUDr. Maretta.

Riziko recidívy iCMP na podklade FP je najvyššie v prvých 2 týždňoch od jej prekonania

Graf.: Podiel CMP

CMP

Ischemická CMP 88 % Subarachnoidálna hemorágia 2 % Intracerebrálna hemorágia 10 %

Ischemická CMP

Lakunárna 23 % Non-lakunárna CMP 77 %

Non-lakunárna

Kryptogénna 35 % Kardioembolická 45 % Veľké artérie 17 % Iné 3 %

Kryptogénna CMP

ESUS 50 % non-ESUS 50 %

Kleindorfer a kol., 2021

MUDr. Maretta
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CASSOVIA BONSAI 2023  
  27. 4. 2023, 0:41, Zdroj: kamdomesta.sk , Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, Kľúčové slová: UPJŠ

Dosah: 2 589 GRP: 0,06 OTS: 0,00 AVE: 324 Eur 

Nedeľa 30.04.2023, 09:00

Iné termíny

Pozývame Vás na medzinárodnú výstavu bonsajov CASSOVIA BONSAI 2023. Uskutoční sa od piatku 28. apríla do nedele 30. apríla
2023 v čase 9.00 – 17.00 hod.

Okrem ukážky nádherných bonsajov zo Slovenska, Čiech a Maďarska, si na výstave budete môcť zakúpiť potreby súvisiace s
pestovaním bonsajov a aj samotné bonsaje.

V sobotu 29. apríla bude výstava doplnená špeciálnym programom:

9.00 -13:00 hod. – súťaž talentov 10.00 hod. – prednáška na tému bonsaj veľkosti shohin – Igor Bárta 13.00 hod. – prednáška na tému
suiseki – Igor Bárta

V sobotu bude vo vonkajšom areáli v altánku prebiehať program od košickej Dobrej Čajovne. V čase 10.00 – 16.00 hod. ochutnáte
sakurový čaj, zažijete meditačné cvičenie Falun Dafa, alebo si vyrobíte origami. Táto akcia bude v prípade nepriaznivého počasia
zrušená.

Na výstave sa podieľajú Bonsai Centrum Košice a Bonsai klub Košice.

Portál www.kamdomesta.sk nie je organizátorom uverejňovaných podujatí a preto nezodpovedá za zmeny uskutočnené organizátormi.
Odporúčame preveriť si vopred termín a čas konania podujatia priamo u organizátora. Na niektoré akcie je potrebné sa prihlásiť vopred.

Zdroj: FB: Botanická záhrada UPJŠ / CASSOVIA Bonsai 2021

Zdroj: ON FB//

https://monitora.sk/
https://app.monitora.sk/article/1109276392/4d88ccd18e71767af2b9?topic_monitor=30189&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2ODU2MzE5MTEsIndpZCI6MTAwNzQsImFpZCI6MTEwOTI3NjM5MiwidGlkIjozMDE4OX0.2hOPDN6u8VlO-SwBx1ErfmsMX7bGE_fHMUtuUKso0oc
https://kamdomesta.sk/presovsky-kraj/cassovia-bonsai-2023_12589881
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